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660 let od založení Univerzity Karlovy

7.4.2008, 07:50, pořad: Ranní interview

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Dnes je to šest set šedesát let, co byla založena Univerzita Karlova, takto první vysoká škola ve střední Evropě. U
telefonu v Ranním interview je teď rektor Univerzity Karlovy, profesor Václav Hampl. Dobré jitro.

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Dobrý den.

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Oslava toho výročí bude mít spoustu doprovodných programů, například vás čeká slavnostní shromáždění akademické
obce Univerzity Karlovy a předávání čestných doktorátů. Když se podíváme na vědce, kterým dnes udělíte doktoráty
honoris causa, tak je to docela zajímavé spektrum. Je něco, co mají společného?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Oni mají společného zejména to, že bez jakýchkoli problémů dosáhnou na tu největší poctu, kterou Univerzita Karlova
umí dát lidem, kteří se zasloužili vědecky a společensky, takže to je to nejhlavnější, ale jinak je na nich zajímavé naopak
to, že taky je mnoho věcí, které společného nemají, my jsme schválně chtěli, aby i ta sestava trošku ukazovala tu
obrovskou šíři univerzity. Jsou tam lidé od lékařů po právníky, máme tam vlastně člověka, který je špičkou v materiálové
fyzice.

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Ano, to je Teruo Kiši z Japonska.

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Přesně tak.

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Pak je tam český vědec Ivan Chvalík, ten dostane doktorát za přínos pro rozvoj české filozofie. Jak vlastně, pane
rektore, univerzita rozhoduje o udělování čestných doktorátů tak, aby opravdu to byly ceny, které mají cenu a nebyly
devalvovány?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
To je něco, na co rozhodně hodně dbáme. Je to záležitost, kterou navrhují fakulty jednotlivé, kde to projednají fakultní
vědecké rady, ty se  hodně dívají na tu odbornou stránku těch osobností a pak je to něco, co dále projednává kolegium
rektora, které zase na to má ještě specializovanou komisi, která se dívá, aby jaksi v tom celouniverzitním měřítku to byla
srovnatelná kritéria a ve výsledku tím tělesem, které opravdu o tom rozhoduje, je vědecká rada celé univerzity.

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
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A dáváte rádi čestné doktoráty také politikům?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
To naše kritérium je, že to mají být osoby, které jsou skutečně zřetelným způsobem zaslouženy zejména ve vědecké
oblasti, a nebo také ve společenské, i když my po určitých neblahých zkušenostech z minulého režimu, kdy univerzita
byla nucena dávat čestné doktoráty osobnostem, kde dneska tomu nejsme úplně rádi, tak máme takovou politiku, že
jaksi v tuto chvíli aktivním politikům čestné doktoráty nedáváme, necháváme si to případně na dobu, kdy už aktivními
politiky nebudou.

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Budete kromě jiného hostit také zasedání rady konsorcia Europeum, což je sdružení  nejvýznamnějších evropských
univerzit, které funguje jako jakási otevřená akademická síť. Můžete jednou dvěma větami, pane rektore, popsat, jaký
je praktický užitek tohoto konsorcia?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
To konsorcium se zaměřuje na pořádání a financování společnými silami a organizování společnými silami různých
typů akcí od letních škol na témata, která se týkají celkově evropské problematiky, v různých aspektech právních,
společenských až po medicínské. Teďka chystáme například stárnutí evropské populace, takové téma, různé kurzy,
přednáškové pobyty profesorů jaksi z jedné univerzity na jiných a naopak, výměnu studentů. Těch praktických záležitostí
je poměrně celá řada.

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Dá se asi říct, byť trochu laicky, že naši studenti jezdí na stáže do Německa, Británie, Spojených států a berou to jako
docela úspěch, jako výzvu. Myslíte, že to platí i obráceně?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Ano. Rozhodně. My jsme, jedna z věcí, na které jsme, musím říct, poměrně velmi hrdí je, že nedávno vyšly oficielní
statistiky Evropské unie ohledně toho výměnného programu Sokrates Erasmus, velmi úspěšného evropského programu
a tam se ukazuje, že Univerzita Karlova je jednou z desíti nejlépe, nejúspěšnějších univerzit v Evropě z tohoto hlediska,
a to se toho programu účastní více než tisícovka evropských univerzit a co se týče zájmu studentů evropských přijíždět
k nám, tak jsme na pátém místě v Evropě, tak si myslím, že je to docela důstojné místo.

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
I když budete mít zřejmě týden plný takových akcí věnovaných oslavám šestistého šedesátého výročí založení univerzity,
pravděpodobně budete sledovat i vývoj zdravotnické reformy Tomáše Julínka, je to tak?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
To rozhodně, to je věc, která nás v poslední době velmi zaměstnává.

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Co vás na ní zaměstnává nejvíc?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Zaměstnává  nás na ní  nejvíc to, že bohužel ten návrh ohledně transformace fakultních nemocnic byl připravován bez
spolupráce s univerzitami, kterých se to týká, dokonce i bez spolupráce s ministerstvem školství a bohužel jsou v něm
fundamentální, zcela hluboké problémy týkající se formy a podílu univerzity a možnosti univerzity garantovat výuku a
výzkum v těch nových fakultních nemocnicích a bohužel ministerstvo zdravotnictví nehodlá o těchto věcech diskutovat,
takže je to dosti problematická záležitost pro nás.

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Jakými prostředky jste se snažili o diskusi s ministerstvem zdravotnictví?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Tak, my jaksi děláme kvalifikovanou expertízu těch materiálů, které ministerstvo produkuje, vracíme zpátky své
připomínky, bývají bagatelizovány, jejich odborná úroveň zpochybňována. Nezbývá, než jaksi v tomto vytrvat.
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Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Děkuji za rozhovor. Tak, to byl rektor Univerzity Karlovy profesor Václav Hampl, Univerzita Karlova si připomíná šestisté
šedesáté výročí založení. Na slyšenou.

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Na shledanou, děkuji.


